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nyom is, de ehhez e céghez azért hívtak,
mert ismerték a szervezô képességemet. A
zenekarhoz a pályázat megnyerése után ke-
rültem vissza. 

V. P.: Elolvasta a Sír Lászlóval készült
interjút, de egyébként is, gondolom, tudja
milyen a zenekar helyzete ma. Mi az, amit
meg akar tartani, mi az, amit meg akar vál-
toztatni? 

SZ. P.: A több éve kialakított bérlet-
struktúra jól mûködik, ezt ugyanezen az
úton lehet továbbvinni. Amit bôvíteni kel-
lene, az az, hogy a régióban újra több hang-
versenyt tudjunk adni. De a fôvárosi és a
külföldi megjelenések számát is lehetne
növelni. A jelen gazdasági realitásait figye-
lembe véve pedig szponzorokat kell felku-
tatnunk, illetve pályázati lehetôségeket ki-
használnunk. 

V. P.: Önnek kifejezetten zenei végzettsé-
ge van. Ez azt jelenti, hogy esetleg a
mûsorstruktúra kialakításában is szeretne
részt venni? 

SZ. P.: Ez továbbra is a mûvészeti igaz-
gató feladata, de ha olyan mûre akadnék,
amely rég volt mûsoron, azt javasolnám új-
ra elôadni. De szeretném, ha a zenekar tag-
jaiból alakult mûvészeti tanács véleménye
nagyobb súllyal esne latba a mûsorok ki-
alakításánál. 

V. P.: Gondol egyéb tevékenységekre is?
Hiszen az önálló CD kiadása  is lehet ma
már feladat egy zenekar számára.

SZ. P.: Igen, de hát tudjuk, milyen a le-
mezkiadás helyzete ma. Valaki megvesz
ötöt, azután terjeszti, ahogy tudja…
Ugyanakkor jó lenne, hiszen ezek az anya-
gok dokumentálják az együttes fejlôdését.

De ez a zenekar anyagi lehetôségeinek
függvénye. 

V. P.: És akkor itt van Önnek is egy sze-
mélyes kérdés a végére. Mi az, amit szeretne
elérni a következô években a zenekar élén? 

SZ. P.: Szeretném, hogy a zenekar egy
világszerte elismert együttes legyen. Mint
ahogy az igazgató úr is elmondta, ez egy jól
mûködô együttes. De úgy gondolom, min-
dig lehet egy kicsit följebb emelni a mér-
cét. Azt szeretném elérni, hogy ne csak a
budapesti zenekarok legyenek a zenekarok,
miközben a vidékiekrôl alig lehet valamit
tudni. Azt már elérték a miskolciak, hogy a
vidék legjobb zenekaraként emlegetik ôket,
én annak érdekében próbálok meg tevé-
kenykedni, hogy az ország egyik legjobb
zenekaraként emlegessék. 
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– Június elsejétôl egy zenekar mûködik
Szegeden kettô helyett, és tizeneggyel keve-
sebb zenésszel. Manapság, amikor minden
felôl elbocsátások hírei érkeznek, felmerül
az emberben a kérdés, vajon mûvészi vagy
inkább anyagi megfontolások állnak a hát-
térben. 

– Eddig hetvenkét tagja volt a szimfo-
nikusoknak, ehhez jött most a színház
harminchét zenésze. Ez elméletben 109,
de valamivel több, mert a gyesen levô és
a helyettese is jött. Ezt a 109 álláshelyet
csökkentették 98-ra. Ez kétségtelenül
nem szakmai, hanem takarékossági intéz-
kedés. 

– Milyen átfedések voltak a két zenekar
tagsága között? 

– Az utóbbi idôben ilyen gyakorlatilag
már nem volt, egy fél állást töltött be ott az
egyik fôállású zenészünk. 

– A zenekar próbahely, játszó hely szem-
pontjából mennyire függ a színháztól? 

– Semennyire. Van új székházunk, ren-
delkezünk szólampróba helyiségekkel is. A
színházban gyakorlatilag egy próbára al-
kalmatlan, más funkciójú teremben volt
csak helyünk.

– És az elôadásokat hol tartják? 
– A szimfonikus zenekar a koncerteket a

Nemzeti Színházban tartja, más alkalmas
terem nincs a városban. A tizenkét felnôtt

bérleti hangversenyre ingyen megkapjuk, a
további koncertjeinkre pedig béreljük. 

– Szervezetileg most már egy zenekar lát-
ja el a két feladatot, a színházi és a koncert
zenélést. Hogyan fog ez történni a napi
gyakorlatban? 

– A színházban az operaelôadásokon ha-
gyományosan a szimfonikus zenekar ját-
szott. Most az fog történni, hogy az egye-
sült zenekar feladatát kibôvítik a könnyû
mûfajok irányába. De ebbe csak a klasszi-
kus könnyûzenei mûfajok operettek, musi-
calek tartoznak bele, a modern jazzos, roc-
kos hangszerelésû darabok nem. Végül is
most a zenekarban annyi ember van,
amennyivel ezeket az újabb feladatokat el
lehet látni. 

– Nem veszélyezteti ez a próbarendet?
Nem fog az történni, hogy míg a zenekar
egyik része próbál az esti elôadásra, jó né-
hányukra szükség lenne a két nap múlva
következô hangverseny próbáján is a másik
részben? 

– Ez kétségtelenül jelent egyeztetési ne-
hézségeket, ebben könnyebbség az, hogy
az elôadások ugyanazon a helyen zajlanak,
így legalább azok nem ütköznek. Úgy lehet
ezt megoldani, hogy délelôtt próbálunk, és
a színházi kisebb csapat pedig este megy
oda játszani. Van annyi muzsikusunk, hogy
dolgozhat egy kisebb meg egy nagyobb ze-

nekarunk egyszerre. Például öt fuvolistánk
van, ha ketten játszanak egy operett elôadá-
son, még mindig marad három a koncert
próbájára. 

– Mindazonáltal a zenekar tagságának
egy tizedét el kell bocsátani. Ez azt jelenti,
hogy van az egész átalakításnak egy ko-
moly ellenzôtábora. 

– Hogyne lenne, aki kikerül a rendszer-
bôl, az nagyon fájdalmasan fogja ezt meg-
élni. De azt kell mondanom, hogy  amikor
pedagógusokat, orvosokat bocsátanak el,
tehát a közszférában ez általános, akkor il-
lúzió lenne azt gondolni, hogy mi ez alól
kivételek maradhatunk. 

– Hogyan fogják ezt megoldani, kik fog-
nak távozni a zenekartól? 

– Ennek a folyamatnak még csak az ele-
jén vagyunk, ez mindenképpen fájdalmas
dolog. Az mindenképpen fontos, hogy nem
kaptam utasítást az önkormányzattól arra
nézve, hogy a leépítést a lehetô legolcsób-
ban kell megoldanom. Tehát nem feladat
az, hogy a nyugdíjasokat vagy a határozott
szerzôdéssel itt lévôket elküldeni, mert ne-
kik nem kell végkielégítést fizetni. 

– Meghallgatások lesznek? 
– Lesznek meghallgatások, de már az új

emberek képességeit is nagyon jól ismer-
jük.
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Zenekar-összevonás elbocsátásokkal
A szegedi önkormányzat határozata alapján egyesítik a Nemzeti Színház zenekarát a szimfonikus zenekarral.

E döntés értelmében több muzsikustól is meg kell válnia az összevont együttesnek. 
Mi történt, hogyan történik a váltás? Errôl kérdeztük Gyüdi Sándor igazgató-karmestert. 

                                          


